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SEDLČANY Státní svátek 
Den boje za svobodu a de-
mokracii a Mezinárodní 
den studenstva se v České 
republice vztahují ke dvě-
ma historickým událostem, 
které od sebe dělí padesát 
let. 17. listopadu 1939, dva 
dny po pohřbu studenta 
Jana Opletala, postřelené-
ho po násilném potlačení 
demonstrace při příležitos-
ti jednadvacátého výročí 
vzniku Československa 
Němci uzavřeli české vy-
soké školy, a 17. listopadu 
1989 po brutálním zásahu 

SEDLČANY Město Sedlčany 
se již plně zapojilo do pro-
jektu potravinové pomo-
ci ve Středočeském kraji 
po dobu jeho trvání (tj. 
tří let), a nyní se přidávají 
okolní obce ze Sedlčanska. 

Pro všechny zájemce 
uspořádal Městský úřad 
Sedlčany ve spolupráci 
s Potravinovou bankou 
Central prezentaci 16. listo-
padu na radnici. Potravino-
vá banka Central funguje 
ve Středočeském kraji a je 

SEDLČANY Dvojice cukrá-
řek ze středního odborného 
učiliště v Bezručově ulici 
se zapojila do celorepubli-
kové soutěže, nazvané ETA 
do středních škol. Jejich 
úkolem bylo vytvořit dort, 
který bude vypadat přesně 
jako některý ze spotřebičů 
fi rmy ETA, která je tradiční 
českou značkou a vybavuje 
domácnosti spotřebiči již 
více než sedmdesát let.

Dort pod vedením učitel-
ky odborného výcviku Pav-
ly Márové vyrobila student-
ka Valentýna Strnadová 
z druhého ročníku oboru 
cukrář společně s Kristý-
nou Struhařovou ze třetího 
ročníku tohoto oboru. Obě 

Svoboda může ze dne 
na den zmizet, zaznělo 
na vzpomínkové akci 
na listopadové události

U kašny zapálila svíčku společně se svými dvěma dětmi také Alena 
Havlová, která pochází ze Sedlčan a nyní žije na Dobříšsku. 

Sociální odbor bude 
aktivně vyhledávat 
lidi, kteří potřebují 
potravinovou pomoc

jednou z regionálních potra-
vinových bank, které jsou 
celorepublikově zastřešeny 
Českou federací potravino-
vých bank. Ta pomáhá re-
gionům se stejnou formou 
spolupráce, propagace, se 

smlouvami s celonárodní-
mi řetězci, metodikami atd. 

Setkání na radnici se 
zúčastnili starostové dal-
ších obcí, které mají ak-
tuálně zájem se zapojit – 
například z Kosovy Hory, 

Prezentace Potravinové banky Central na sedlčanské radnici
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Studentky středního 
odborného učiliště 
vyrobily netradiční dort, 
jejich výrobek je přihlášen 
do celostátní soutěže

studentky dojíždějí do Sedl-
čan z Votic. Valentýna nám 
po dokončení jejich spo-
lečného díla odpověděla 
na několik otázek.

Proč si vzala výrobu 

dortu na starost právě 

vaše dvojice?

Protože jsme byly vy-

brané do této soutěže, a to 

z toho důvodu, že jsme 

schopné vytvořit takto těž-

ký typ dortu. Myslím si, že 

jsme se s tímto úkolem po-

praly docela dobře (úsměv). 

Jak dlouho jste dort 

dělaly a jaké ingredience 

obsahuje?

Už dopředu jsme si uděla-

ly korpusy a v dalším týdnu 
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REGION Na počátku listo-
padu představilo vedení 
Středočeského kraje no-
vou kampaň. Jejím cílem je 
podpora zájmu veřejnosti 
o pěstounství jako jednu 
z forem náhradního rodi-
čovství. V kraji je aktuálně 
295 dlouhodobých pěstou-
nů, také v regionu jsou, ale 
celkově je jich stále málo.

Kampaň s heslem I ty 
můžeš být pěstounem! Pro-
tože každé dítě potřebuje 
lásku, tvoří sedm vizuálů, 
na kterých vystupují stá-
vající středočeští pěstouni 
a také děti, o které aktuálně 
pečují. Fotografi e na pla-
kátech vznikly při setkání 
pěstounů v milovickém 
zábavním parku. „Pěstouni 

I ty 
můžeš být 
pěstounem, 
hlásá kraj
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REGION Ve skalách v hlubo-
kém lese téměř 200 metrů 
nad řekou Vltavou se na-
chází vyhlídka. Ne jen tak 
ledajaká. Nabízí nejroman-
tičtější a nejúchvatnější po-
hled na řeku Vltavu vůbec. 

Vyhlídka Solenická podko-
va se nachází na skaliskách 
Na Vraném nedaleko obce 
Solenice. Je známá také pod 

jménem Zduchovická vy-
hlídka. Skaliska se tyčí 150 
metrů nad řekou. K vyhlídce 
nevede žádná značená cesta. 
Dobrý přístup je z obce Zdu-
chovice po zelené turistické 
značce, která vede k vyhlíd-
ce Na Altánku. Nad vesnicí 
v lese narazíme na širší cestu, 
po níž se dáme vpravo. V mís-
tě zúžení cesta zatáčí vpravo, 

v tomto místě pak odbočíme 
vlevo a pokračujeme zhru-
ba sto metrů po vrstevnici. 
Na konci nás čeká strmější se-
stup k na samotnou vyhlídku, 
která sama o sobě není moc 
prostorná – jedná se o skalní 
výběžek. Kromě meandru 
řeky je odtud vidět obec Sole-
nice a také Orlická přehrada. 

Sabina Motrincová

Dublovic, Krásné Hory 
a dalších. V jeho úvodu 
promluvil starosta Sedlčan 
Ivan Janeček: „Uvítal jsem 

nabídku na potravinovou 

pomoc v Sedlčanech a v na-

šem regionu a doufám, že 

městem Sedlčany uzavře-

né memorandum pomůže 

smysluplně osobám s ne-

dostatečnými příjmy nebo 

těm, kteří jsou v nedobré 

životní situaci.“ A uvedl ře-
ditelku Potravinové banky 
Central Danu Růžičkovou, 
která popsala, kde všude 
je banka aktivní: „Působí-

me ve Středočeském kraji, 

a to konkrétně v okresech 

Beroun, Příbram, Benešov, 

Kolín a Kutná Hora, dále 

pak obsluhujeme jižní, 

východní a západní části 

okresů Praha-východ a Pra-

ha-západ.“

Jak to v praxi 
funguje? 

„Pokud svážíme zboží 

do centrálního skladu, pak 

probíhá kontrola a případ-

né vytřídění. Zboží musí 

být nezávadné a v rámci 

data spotřeby. Teprve poté 

se distribuuje po republice,“ 

doplnila Růžičková. Nyní 
jsou prý plně zapojené ře-
tězce Penny, Albert, Tesco 
a aktuálně se přidává také 
Billa.

Ti, kteří by chtěli kromě 
celorepublikových posky-
tovatelů potravin a drogi-
stického zboží pomoci, se 
mohou obrátit na Potravi-
novou banku Central. Dana 
Růžičková se s každým 
velmi ráda domluví, spo-

Sociální odbor bude aktivně 
vyhledávat lidi, kteří potřebují 
potravinovou pomoc
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álně. Je prý ale zbytečné, 
aby taková pomoc šla přes 
centrální sklad. Zapojit se 
mohou jak místní prodejci, 
tak výrobci potravin, a kro-
mě zboží před vypršením 
doby spotřeby může jít 
také například o chybné 
gramáže oproti etiketě.

K fungování v dílčích 
obcích Růžičková sdělila: 
„V partnerské obci, která 

s námi bude spolupracovat, 

bude sociální odbor aktivně 

vyhledávat lidi, kteří potře-

bují potravinovou pomoc. 

Tito občané budou odka-

zováni na jednotlivé výdeje 

potravinové banky.“ Sociál-
ní odbor Městského úřadu 
Sedlčany, konkrétně Jana 
Trmalová, se věnuje výbě-
ru potřebných, kteří mají 
na balíčky nárok. Pomoc 
je zaměřena především 
na seniory, rodiny s dětmi 
a mladé dospělé v nepří-
znivé sociální situaci. Ti, 
kteří tuto pomoc obdrží, 
dostávají v Sedlčanech 
zprávu od Jany Trmalové, 
v ostatních obcích si úřady 
občany osloví samostatně. 
Následně se budou jejich 

balíčky vydávat přímo 
v zapojených místech.

Distribuce se v Sedlča-
nech konala pilotně dvakrát 
(26. října a 9. listopadu), 
další se chystá na 23. listo-
padu a dále pak každých 
čtrnáct dní, vždy ve čtvr-
tek. „Pokud budou výdeje 

i v okolních obcích, může-

me rozšířit na Sedlčansko 

závozy na každý týden,“ 
říká ředitelka Růžičková. 
Pro tuto chvíli bylo v Sedl-
čanech vytipováno na dis-
tribuci místo u autobuso-
vého terminálu, kde město 
poskytlo garáž, kam vždy 
přijede dodávka, ze které 
se vydávají balíčky. Ty mo-
hou být dle potřeb a přání 
jednotlivých příjemců roz-
dílné. „Často bereme zřetel 

například na alergiky či jiná 

zdravotní omezení. Popřípa-

dě při tvorbě balíčku reagu-

jeme na to, pro koho je prá-

vě určen. Jiné složení mají 

rodiny s dětmi, jiné senioři 

a tak podobně,“ doplnila 
Růžičková. Na setkání byla 
prezentována podoba dvou 
potravinových balíčků – je-
den z nich byl s trvanlivými 
potravinami a drogerií, dru-
hý s čerstvým zbožím, tedy 
ovocem, zeleninou a peči-
vem.

Ti, kteří by pomoc uví-
tali, by se měli spojit s s Ja-
nou Trmalovou ze sociál-
ního odboru Městského 
úřadu v Sedlčanech, která 
věc posoudí dle nastave-
ných kritérií. Naopak ti, 
kteří chtějí pomoci, mohou 
kontaktovat přímo regio-
nální Potravinovou banku 
Central.                           -bv-

REGION Ohřátí těla nad 
normální tělesnou teplotu 
je příjemné a relaxující. 
V sauně se uvolňují unave-
né svaly a zklidňuje streso-
vaný mozek, protože tělo 
do krve vyplavuje úlevu 
přinášející látky, jako jsou 
endorfi ny. 

Pro milovníky zdravého 
otužování se otevřela bě-

hem listopadu sauna v Za-
hořanech. Tam se začíná 
vždy ve čtvrtek od 18 do 22 
hodin saunováním vyhra-
zeným pro ženy, v pátek je 
sauna otevřena mužům.

Sauna v Petrovicích je 
otevřena od 1. listopadu 
do 30. dubna po telefonic-
ké domluvě se správcem.

Sabina Motrincová

SEDLČANY Lyžařský oddíl 
TJ Tatran má v současné 
době třiatřicet členů, ale 
dříve jich měl až šedesát. 
V případě příznivých kli-
matických podmínek pro-
vozoval svoji činnost na Ši-
berném vrchu.

Zde se však už více let 
nelyžovalo, a pokud ano, 
tak nanejvýš jeden týden. 

Paradoxně když sníh napa-
dl v dostatečném množství, 
byl covid a sportovat se ne-
mohlo. Přestože sněhové 
nadílky byly v posledních 
letech stále větší vzácností, 
tak jako každý rok, v pátek 
17. listopadu členové sedl-
čanského lyžařského oddí-
lu nasazovali na Šiberném 
vrchu lano na vlek. 

„Lyžařský oddíl je v Sedl-

čanech činný už od začátku 

šedesátých let a jako první 

v tehdejší akci Z udělal zem-

ní úpravy sjezdovky, insta-

laci vleku a montáž chaty 

na Monínci, kde se vzhledem 

k příznivým podmínkám 

s lyžováním v regionu začí-

nalo,“ připomněl současný 
předseda klubu Luboš Pro-
cházka. „Vlek musel jít dolů, 

ale montovaná chata vedle 

sjezdovky stojí dodnes.“

Vlek na Šiberném vr-
chu byl vybudován v dru-
hé polovině osmdesátých 
let. V případě, že napadne 
sníh, je připraven i na letoš-
ní zimu. „Zatím nejúspěšněj-

ší pro nás byl rok 2010, kdy 

jsme lyžovali až do 19. břez-

na, ale v mnoha jiných pří-

padech jsme například ještě 

v sobotu lyžovali a v neděli 

už nebylo na čem,“ dodal 
Luboš Procházka.

David Myslikovjan

Lyžaři nasadili 
na Šiberném vrchu lano 
na vlek. Může začít sněžit

Parta lyžařů na Šiberném vrchu

Strmější cesta odhalí krásný výhled na Vltavu

Nastal čas saunování
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Vy osobně máte k cuk-

rařině bližší vztah? Proč 

jste si vybrala obor cuk-

rář?

V podstatě náhodou, pro-

tože původně jsem cukrářkou 

ani být nechtěla. Ze začátku 

jsem studovala jiný obor v Tá-

boře, ale přestoupila jsem 

do Sedlčan a jsem tady velice 

spokojená. Mamka mi doma 

říkala, že je to na mně hodně 

vidět. Dříve jsem chodila ze 

školy smutná, nebylo to ono, 

protože mi to v Táboře nesed-

lo, ale tady se cítím dobře. 

Učitelka odborného vý-
cviku Pavla Márová Valen-
týnu doplnila, že v průbě-
hu výroby dortu studentky 
při práci na kameru natá-
čela vychovatelka Domo-
va mládeže SOU Sedlčany 
a video bylo odesláno spo-
lečně s fotografi emi dortu 
do fi rmy ETA ke zhodno-
cení. Soutěže se účastní 

čtyřicet šest středních škol 
z celé republiky a v době 
našeho rozhovoru se sedl-
čanské učiliště pohybova-
lo kolem desátého místa. 

Učitelky odborného vý-
cviku jsme se také zeptali, 
jak se cukrářky v učilišti 
chystají na období adventu 
a co je v něm všechno čeká. 
„Do Vánoc je akcí skutečně 

hodně. Toto úterý jsme byli 

na cukrářské soutěži učilišť 

v Říčanech, kde jsme tvořili 

moderní zákusky z francouz-

ské cukrařiny,“ odpověděla 
Pavla Márová. „Další akce 

nás čeká ve středu 29. listopa-

du. Na tento den nás pozvali 

na krajský úřad v Praze, kde 

se bude konat vánoční jar-

mark. My tam budeme mít 

svoje vánočky, vánoční cuk-

roví, perníkové chaloupky, 

perníčky, makronky a další 

výrobky. V sobotu 2. prosin-

ce se bude konat náš školní 

jarmark, na kterém budeme 

nabízet i naše oblíbené malé 

a velké zákusky, vánočky 

a cukroví. V těchto dnech 

jsme v plné přípravě. Peče-

me, balíme krabičky, a víme, 

že toho máme před sebou 

hodně, abychom mohli jar-

mark naplnit. O týden pozdě-

ji budeme na náměstí na sedl-

čanských farmářských trzích 

a také tady budeme nabízet 

náš vánoční sortiment.“

David Myslikovjan

ZPRAVODAJSTVÍ

Zabezpečovací zařízení, kamerové systémy, přístupové systémy. E-mail: info@nes.cz, tel.: 603 504 097
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Dnes 22. listopadu tomu 
je 8 let co nás náhle 
a navždy opustil 

Pavel Hrubý ml. 
z Lovčic.

Chybíš nám Pavlíku, 
chybíš nám všem,
těžce to neseme,
žes nám tak náhle odešel.

S bolestí v srdcích vzpomínají otec, 
bratr s rodinou, dcera Žanetka 
s Vojtou, Matyáškem a Emičkou 
a dcera Ivanka s přítelem Járou.

jsme dva dny dělaly základy 

dortu. Slepovaly jsme dort 

krémy a třetí den jsme dodě-

lávaly detaily jako je napří-

klad nápis. Předlohu jsme 

měly z internetu, kde jsme si 

našly obrázek, který se nám 

nejvíce líbil. Musely jsme si 

udělat nákres, abychom vě-

děly, co budeme slepovat 

jako první a jak vše bude 

navazovat.

Už jste vyráběly něco 

podobného?

Dosud ne, tak velký 

a na výrobu náročný dort 

ani jedna z nás zatím ne-

dělala. Jeho výroba nebyla 

lehká a zažily jsme i ně-

kolik krizových situací, 

ve kterých jsme si s postu-

pem chvíli nevěděly rady. 

Měly jsme chvíle, že jsme 

si říkaly, do čeho jsme se 

to pustily, a že to dobře 

nedopadne. Nevzdaly jsme 

se, a to i díky naší paní mis-

trové, která nás neúnavně 

povzbuzovala, a také nám 

hodně radila. Hodně nás 

povzbudilo, když jsme po-

znaly, že to jde a že dort 

začíná vypadat tak, jak po-

třebujeme.

Jak dort skončí, až bude 

soutěž vyhodnocena?

Dort máme přes noc 

v chladícím zařízení a přes 

den jej vystavujeme v na-

šem kiosku, aby se na něj 

mohli podívat i naši zá-

kazníci. V dortu jsou kré-

my, které vzhledem ke své 

trvanlivosti už nejsou vhod-

né ke spotřebě, takže bude 

zlikvidován.

Studentky středního odborného učiliště 

vyrobily netradiční dort, jejich výrobek 

je přihlášen do celostátní soutěže

Cukrářky Valentýna Strnadová (vlevo), Kristýna Struhařová a jejich 
dort ve tvaru výrobku fi rmy ETA.
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ZAHOŘANY Výlov rybníka 
Jevan v Zahořanech, kte-
rý se konal 18. listopadu 
od dopoledních do pozd-
ně odpoledních hodin, se 
těšil velké návštěvnosti. 
Tradičně ho organizovali 
členové SDH Zahořany se 
svými sousedy.

Přípravy na výlov za-
čaly brzy ráno. Hned 
v úvodu akce Zahořanští 
vzpomněli na zemřelé 
kamarády, kteří se výlo-
vu již nemohou účastnit. 

Na posilněnou byl při-
praven stánek s rozlič-
nými nápoji a výborným 
gulášem. U rozdělaného 
ohně se každý rád v sy-
chravém dni ohřál a opekl 
si špekáček. 

Přihlížející s napětím 
pozorovali muže, kteří se 
výlovu ujali, jak v jejich 
keserech a kádích přibý-
vají kapři i jiné druhy ryb. 
Kaprů bylo 125 kusů a ne-
chyběly ani štiky.

Sabina Motrincová 

Na 125 kaprů 
a nechyběly 
ani štiky

PETROVICE Na listopado-
vém zasedání obecního 
zastupitelstva se probíral 
také participativní rozpo-
čet Tvoříme Petrovicko, 
který bude pro příští rok 
nově rozdělen na dvě čás-
ti. V první bude k dispozici 
50 000 Kč a budou v něm 
moci hlasovat děti základní 
školy, ve druhé části bude 
200 000 Kč a budou v něm 
moci hlasovat občané Pet-
rovicka starší 15 let a míst-
ní právnické osoby. 

Místostarostka Vendula 
Vrzalová navrhla oproti 

předešlému prvnímu roč-
níku upravit harmonogram 
rozpočtu. V následné plod-
né diskuzi se diskutovalo 
o počtu hlasů hlasujících 
a umožnění hlasování cha-
lupářům. Dle navržených 
pravidel by mohli hlasovat 
pouze občané s trvalým 
pobytem v obci a chalu-
páři nikoli. To v předcho-
zím roce vyvolalo mírnou 
nevoli. Nyní zastupitelé 
svou většinou rozhodli, že 
chalupáři toto právo také 
získají.

Sabina Motrincová

V participativním 
rozpočtu 
budou hlasovat 
i chalupáři
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tehdejší Veřejné bezpeč-
nosti proti pokojné stu-
dentské demonstraci zača-
la sametová revoluce.

Povznesme se 
nad blbou náladu

Připomínku obou těchto 
historických milníků v pá-
tek 17. listopadu v Sedlča-
nech pořádala základní 
umělecká škola, městské 
muzeum, gymnázium 
a sedlčanská iniciativa re-
Generace. V úvodu progra-
mu na náměstí promluvil 
starosta Sedlčan Ivan Jane-
ček, který mimo jiné řekl: 
„17. listopad 1989 nám při-

nesl svobodu a demokracii. 

Někteří z nás jsou možná 

zklamaní, představovali si 

demokracii trochu jinak, 

a možná to tak i je. Svoboda 

je ale nenahraditelná. Dnešní 

mladá generace už ani neví, 

co to znamenalo být zavřený 

doma za železnou oponou. 

Lidé dnes mohou cestovat, 

vyjet, kam chtějí, mohou 

vyjadřovat své názory, což 

generace, která zažila rok 

1989 a léta předtím, nemoh-

la. Proto se povznesme nad 

tu blbou náladu, jak říkával 

Václav Havel, a spíše se za-

měřme na to, co naše společ-

nost za uplynulých třicet čtyři 

let dokázala.“

Vzpomínka 
účastníka 
událostí 
na Národní třídě

V pátek na náměstí ur-
čitě nebylo moc přímých 
účastníků pokojné demon-
strace studentů 17. listopa-
du 1989 na pražské Národ-
ní třídě, a dost možná, že 
přítomen byl pouze jeden. 
Byl jím současný ředitel 
městského muzea David 
Hroch, který se s účastníky 
mítinku podělil o osobní 
vzpomínku. 

„V pátek 17. listopadu 

1989 jsem se s několika ka-

marády, studenty fi lozofi cké 

Svoboda může ze dne na den 
zmizet, zaznělo na vzpomínkové akci 
na listopadové události

Dokončení ze strany 1 fakulty rozhodl, že vyrazím 

na svolanou studentskou 

demonstraci na pražském 

Albertově. Atmosféra tam 

byla zajímavá, vybavuji si 

některé projevy, které byly 

spontánní a zcela odlišné 

od ofi ciální dobové dikce. 

Zpívala se také studentská 

hymna Gaudeamus igitur. 

Po skončení se průvod vydal 

k Vltavě a po nábřeží do cen-

tra města. Vzpomínám si, 

jak se kolem nás roznesla 

informace, že most u Ná-

rodního divadla je uzavřen 

a průvod tedy zahnul kolem 

budovy divadla do Národ-

ní ulice. Zde mám osobní 

vzpomínku na herečku Lju-

bu Hermanovou, která stála 

na balkóně ve vyšším patře 

a mávala nám. Náhle se prů-

vod zastavil a zaslechli jsme 

výzvy k tomu, abychom 

se rozešli. Téměř současně 

jsme cítili, že dochází k ja-

kémusi presu. Dopředu to 

nešlo a dozadu také ne. My 

jsme se nacházeli asi pade-

sát metrů od čela průvodu, 

odkud vycházely výzvy 

k ukončení manifestace. Již 

si přesně nevybavím čas, jak 

dlouho jsme tam stáli, než 

jsme byli docela brutálně 

tlačeni do podloubí na rohu 

Národní a Mikulandské uli-

ce a postupně ‚protlačováni‘ 

k bezprostřední blízkosti 

zásahových jednotek SNB 

vyzbrojených obušky. Vyba-

vuji si, že jsme se s jedním 

spolužákem pokusili dostat 

do domů na protější straně, 

ale neměli jsme štěstí, všech-

ny dveře byly zamčeny. Je-

diná úniková cesta se nabí-

zela skrze švihající obušky 

do Mikulandské ulice. Nako-

nec jsme prošli, schytali pár 

ran, ale jak jsme tam kousek 

za rohem stáli, došlo nám, 

že mnohem horší než bolest 

fyzická je bolest na duši…“

Demokracie je 
křehká

Na vzpomínkových ak-
cích na listopadové udá-

losti se značnou měrou 
tradičně podílí sedlčanská 
základní umělecká škola. 
Co její žáci a učitelé připra-
vili letos, připomněla ředi-
telka školy. „Začala bych in-

stalací, která oslovila naše 

nejmenší návštěvníky,“ 
uvedla Vlaďka Křenková. 
„Moje kolegyně Gabriela 

Gyömberová, která učí na 2. 

ZŠ Propojení, si s dětmi vy-

právěla o křehkosti demo-

kracie, kterou musíme chrá-

nit a musíme se o ni starat, 

protože všichni víme, jak 

to v současné době v Ev-

ropě vypadá. Proto si dnes 

děti mohou na náměstí po-

stavit hradby a průchody 

z kvádrů, představujících 

demokracii, která se může 

zbourat nebo přestavovat. 

Jak to vypadalo, když jsme 

pravou demokracii neměli, 

toho se zhostili žáci umě-

lecké školy pod vedením 

Diany Sayehové a pod 

vedením mým. Měli jsme 

krásné hodiny o rozdělení 

západní a východní Evro-

py, vyprávěli jsme si o hra-

nicích, plotech a ostnatých 

drátech, i o tom, jak jsme 

tady byli přiškrceni. Právě 

proto kolem stromů u kaš-

ny je natažen plot, jako 

symbol rozdělené Evropy. 

Vidět můžete na tomto mís-

tě výtvarné práce na téma, 

co jsme v té době všichni 

dělali.“ 
Na náměstí také zazně-

la ikonická píseň Modlitba 
pro Martu a oblíbená pí-
snička prvního českoslo-

venského prezidenta T. G. 
Masaryka Ach synku, syn-
ku v podání učitelky ZUŠ 
Sedlčany Šárky Hälbigové 
a jejích žaček. Jako po-
slední zazněla nejkrásnější 
píseň, česká státní hymna. 
„Můžete se všichni přidat,“ 
vyzvala účastníky oslav 
demokracie na náměstí 
moderátorka Anna Str-
nadová a dodala: „A také 

můžete myslet na hodnoty, 

které jsou velmi důležité, 

protože ačkoliv se z naší 

sametové revoluce stala už 

čtyřiatřicetiletá dáma, svo-

boda může každým dnem 

zmizet.“ 
V závěru programu 

na náměstí zahrála sedl-
čanská kapela Tortilla a při 
její produkci zapalovali lidé 
na kašně svíčky. Za všech-
ny jsme oslovili mladou 
maminku Alenu Havlovou, 
která přišla zapálit svíčku 
se svými dětmi, Františ-
kem a Editou. Maminky 
jsme se zeptali, zda o lis-
topadových událostech 
v roce 1989 slyšela pouze 
zprostředkovaně, nebo si 
na ně pamatuje. „Vzpomí-

nám si, že jsem v Sedlča-

nech při generální stávce 

seděla dědovi za krkem. 

Bylo mi tehdy čtyři a půl 

roku,“ odpověděla Alena 
Havlová. „Také si pamatu-

ji, že jsme se potom dívali 

na televizi a moje mamka 

říkala, abychom šli obědvat 

do kuchyně, a taťka odpo-

věděl, že tentokrát budeme 

obědvat u televize.“ 

Živo bylo 
i v muzeu

Zatímco na kašně na ná-
městí účastníci happenin-
gu zapalovali svíčky, bo-
hatý program pokračoval 
v muzeu. Hned u vchodu 
si dospělí příchozí mohli 
dát „Havlův“ světlý ležák 
Krakonoš. Poslední česko-
slovenský a první český 
prezident totiž od února 
roku 1974 pracoval v trut-
novském pivovaru Krako-
noš a dělal zde pomocné 
práce. Hlavně přikuloval 
sudy. Nasbíral zde inspira-
ci pro svoji hru Audience. 

Ve výstavní síni muzea 
se konalo promítání dobo-
vého dokumentu ze sedl-
čanského náměstí z listo-
padu 1989, vystoupili zde 
studenti gymnázia, a insta-
lována byla výstavka foto-
grafi í z listopadových udá-
lostí v Sedlčanech v roce 
1989. Ve studovně se konala 
série představení studentů 
ZUŠ Sedlčany, kteří zahrá-
li Havlovu jednoaktovku 
Motýl na anténě. Byl o ni 
takový zájem, že pořadate-
lé před každým zahájením 
zhruba dvacetiminutové 
hry vydávali místenky, aby 
kapacita místnosti nebyla 
překročena. 

„Snažím se v posledních 

letech vybrat vždy krátkou 

jednoaktovku, která se dá 

od září nastudovat,“ řekla 
nám po skončení jednoho 
z představení režisérka, uči-
telka Jaroslava Trojanová. 
„Účinkujícími jsou žáci nej-

staršího literárně-dramatic-

kého oddělení ZUŠ Sedlčany. 

Včera jsme hráli pro základní 

školy, a ještě budeme hrát ně-

kolikrát. Jedná se o absurdní 

hru, která pojednává o tom, 

že se všichni bojí všech, jako 

to bylo. Nikdo nechce říct 

svůj názor a na jaké je stra-

ně. Tato hra byla za dřívější-

ho režimu zakázaná a skon-

čila v trezoru.“

David Myslikovjan

Na mítinku na náměstí promluvil také starosta Sedlčan Ivan Janeček. 
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Vážení spoluobčané, v mi-
nulém čísle Sedlčanského 
kraje byly uveřejněny dva 
příspěvky týkající se eko-
nomických a samospráv-
ných otázek v Sedlčanech. 
Jednalo se v první řadě 
o slovo radního Karla Mar-
ka, reprezentujícího zastu-
pitele koalice, který jejich 
názor vyslovil na jednání 
zastupitelstva 6. listopadu, 
text byl současně prezen-
tován na sociálních sítích 
a následně se k němu vyjá-
dřil i bývalý zastupitel Pa-
vel Švagr. Dovolte mi pro-
sím, abych se k některým 
bodům také vyjádřil, a to 
zejména co se týče fi nancí 
a projektů ve městě.

Pro Sedlčany již tradičně 
pracují dva uvolnění zastu-
pitelé na plný úvazek, jsou 
jimi starosta a místostaros-
ta. Zásadní věci ve městě 
samozřejmě nemůžeme 
rozhodovat sami, jako ma-
nažeři privátní fi rmy, ale 
rozhodují o nich kolektivní 
orgány, totiž zastupitelstvo 
a rada města. Jedním ze 
společných úkolů je pří-
prava rozpočtu a využití fi -
nančních prostředků, které 
má město k dispozici.

V textu se kritizuje, že 
„na běžném účtu města 
leží nevyužitých 54 milió-
nů korun“. Doplním proto 
podrobnosti a důvody: 
Stav účtu se každým dnem 

mění a k 30. 9. činil 54,2 
milionů Kč. Z toho byl zů-
statek rozdílu příjmů a vý-
dajů schváleného rozpočtu 
po úpravách 39,3 mil. Kč. 
Ten lze rozdělit na následu-
jící a v té době nevyčerpa-
né plánované výdaje roku 
2023: 7,2 mil. Kč na místní 
komunikace, 4,8 mil. Kč 
na opravy vodohospodář-
ského majetku, 13,6 mil. 
Kč na investiční akce, 1,5 
mil. Kč na splátky úvěru 
a 12,2 mil. Kč na provozní 
prostředky k vyčerpání 
do konce roku. Jsou to 
tedy fi nanční prostředky 
určené k úhradě toho, co 
město musí ještě do konce 
tohoto roku 2023. Zbytek 
ve výši 14,9 mil. Kč předsta-
vuje nerozdělený přebytek 
z roku 2022 a odpovídá 
obecnému doporučení mít 
k dispozici rezervu ve výši 
přibližně 10 % ročních da-
ňových příjmů. Tyto pro-
středky z přebytku máme 
v úmyslu využít pro zajiš-
tění zdravotní péče, slouží-
cí jak občanům města, tak 
i okolních obcí.

Aby ve městě byli lékaři 
zajišťující primární i specia-
lizovanou péči, musíme jim 
vytvořit důstojné podmínky. 
Sedlčanská poliklinika je bo-
hužel neposkytuje a rekon-
strukce objektu je nezbytně 
nutná, na čemž se všichni 
shodujeme. O tomto palči-

vém problému se mluví již 
delší dobu a v předchozích 
volebních obdobích se o re-
konstrukci opakovaně psalo 
ve volebních programech. 
Je tedy velká škoda, že se 
na její přípravě nezačalo 
pracovat dříve, nemluvě 
o tom, o kolik levněji než 
dnes, se poliklinika mohla 
rekonstruovat například 
před deseti lety.

Naproti tomu není zatím 
ani dopracován projekt 
na rekonstrukci. Kdyby-
chom jej z minulých vo-
lebních období měli, ne-
bylo by nutné řešit ho nyní 
v „porodních bolestech“ 
a mohli jsme se zaměřit 
na výběr zhotovitele díla 
a vlastní stavbu. Taktéž by 
bylo možné projekt přizpů-
sobit nějakému vypsané-
mu dotačnímu titulu a část 
nákladů z něho fi nancovat. 
Protože tomu tak není, 
zabýváme se tím až nyní, 
a to pod časovým tlakem. 
Zvláště, když chceme vše 
stihnout dokončit do pod-
zimu příštího roku, kdy 
máme od společnosti To-
pdent přislíbené rozšíření 
stomatologické péče.

Rada města Sedlčany 
stanovila investiční záměr 
rekonstrukce polikliniky 
na své schůzi 26. 7. 2023 
jako investici s nejvyšší 
mírou priority v rozpočto-
vém období let 2023–2024. 

Předpokládaná cena se od-
haduje přibližně na 30 mili-
onů korun, což pro městský 
rozpočet není malá částka. 
Nebylo by proto, dle mého 
názoru, prozíravé městskou 
fi nanční rezervu nyní utra-
tit za méně významné zbyt-
né výdaje, aby nám tyto pe-
níze v příštím roce chyběly 
a my si je museli půjčovat.

Pokusil jsem se zde vy-
světlit, proč „na běžném 
účtu města leží nevyuži-
tých 54 miliónů korun“ 
a dovolím si opravit i kon-
statování, že „každý den 
infl ace tuto sumu ztenčuje 
o 15 tisíc korun“. Infl ace 
sumu neztenčuje. Obecně 
vzato infl ace snižuje kupní 
sílu peněz, nevím však, jak 
autor ke zmíněné částce 
dospěl. Vzhledem k pokle-
su cen stavebních hmot se 
prostředky města na běž-
ném účtu rozhodně nyní 
takto netenčí. Ostatně pro 
porovnání: stav bankov-
ních účtů města byl k 30. 
9. 2022, tedy krátce před 

mým nástupem do funkce, 
ve výši 42,0 mil. Kč, a při-
tom ceny ve stavebnictví 
rostly loni daleko vyšším 
tempem než letos. Považuji 
za logické, že město výraz-
ně neinvestuje v době, kdy 
jsou ceny materiálu či prá-
ce na vrcholu vlny, není-li 
to nezbytně nutné.

V září loňského roku 
dostalo 21 sedlčanských za-
stupitelů důvěru a mandát 
k tomu, aby v následujících 
čtyřech letech co nejlé-
pe pracovali ve prospěch 
města a jeho občanů. Jako 
starosta bych si velmi přál, 
abych napříště nemusel re-
agovat na politické přestřel-
ky, které ztěžují atmosféru 
spolupráce. Bude mnohem 
lepší, když uvolníme napě-
tí, přestaneme se zabývat 
malichernostmi, oprostíme 
se od osobních animozit 
a vrátíme se opět naplno 
k řešení skutečných problé-
mů, které nás ve městě tíží.

Ivan Janeček

starosta města Sedlčany

R E A K C E  N A  Č L Á N E K

Vyjádření starosty města Sedlčany 
k příspěvkům Karla Marka a Pavla Švagra

…ale nekončí regionální podpora škol, budeme pokra-
čovat v rámci navazujícího projektu MAP IV. 

Přes omezené možnosti realizace se v průběhu 
projektu odvíjela bohatá činnost, spočívající zejména 
ve spolupráci pedagogů, ochotných se scházet a sdílet 
své zkušenosti, náměty, inspirace. A také ověřovat po-
můcky nebo digitální aplikace pro inovativní metody 
výuky. Podporu pro spolupráci jsme získali od vedení 
škol, drtivá většina ředitelů, často i se svými zástupci 
se pravidelně schází a diskutují problematické otázky. 
Téma kvality škol a spolupráce s obcemi řešíme na se-
tkáních se zřizovateli.

Budujeme kontakty i se sousedními regiony – Pří-
bramska, Dobříšska či Voticka, vyměňujeme si vzá-
jemně zkušenosti a inspirace, účastníme se setkávání 
na krajské či národní úrovni. Prostřednictvím Národní 
sítě MAS tak můžeme působit na podobu nově zavádě-
ných opatření na zkvalitnění našeho školství, jako je 
aktuálně podoba Středního článku podpory vzdělává-
ní jako náhrady za dřívější školské úřady.
Radmila Veselá, manažerka Místního akčního plánu 

vzdělávání Sedlčansko III 

Registrační číslo CZ.02.3.68/0.0/0.0/20_082/0022874

Projekt MAP 
III Sedlčansko 
v listopadu končí…

PR

Dokončení ze strany 1
jsou skvělí lidé, kterých si 

neuvěřitelně vážím. Roz-

hodli se věnovat svou lásku 

a péči dětem, které neměly 

v životě mnoho štěstí. Patří 

jim za to veliký dík. Potře-

bujeme ovšem jejich řady 

stále rozšiřovat, protože 

i děti s handicapem, děti 

s jinou barvou kůže, děti vě-

kově starší anebo souroze-

necké skupiny by měly mít 

štěstí vyrůstat v láskyplném 

zázemí,“ říká hejtmanka 
Petra Pecková. Informace 

I ty můžeš být pěstounem
pro zájemce o pěstounství 
jsou podle informací kra-
je přehledně zpracované 
na stránkách budinpest-
oun.cz.

Pro zájemce o pěstoun-
ství vzniklo také nové mo-
derní Centrum náhradní 
rodinné péče. Mají se zde 
konat například pohovo-
ry, je v něm také zázemí 
pro žadatele i děti. „Když 

se podíváme na počet dětí, 

které jsou v současné době 

v našich institucích, tak 

těch je přes pět set. Jenom 

v dětských domovech je tři 

sta dětí, které bychom potře-

bovali umístit,“ uvedl radní 
Hrabánek. 

Na počátku měsíce měl 
kraj v evidenci jen jede-
náct volných pěstounů. 
Kromě pěstounů, kteří by 
bylo ochotni se postarat 
o sourozeneckou skupinu, 
chybí také ti, kteří by byli 
ochotni se postarat o děti 
starší, jiného etnika nebo 
třeba se zdravotním handi-
capem.
Olga Trachtová Hadáčková
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Nejen známé oppidum 
Hrazany, ale i jiné památky 
na Kelty se možná nachá-
zejí na Sedlčansku.

Vesnička má středisko-
vá. Znáte? Jedna taková 
známá z fi lmu leží nedaleko 
Sedlčan. Skrývá však jedno 
dávnověké tajemství: kelt-
ské sluníčko. Kde se tu vza-
lo a co se o něm ví? Zkusme 
si trochu zabádat…

Ale nejdříve to nabízejí-
cí se srovnání. Zrodí se tu 
jednou senzace? Přibude 
druhá plastika od dávných 
Keltů? Mnoho otázek, ale 
jen málo odpovědí…

Jednu velevýznamnou 
keltskou plastiku totiž již 
v Čechách máme. Jedná 
se o plastiku hlavy z Mšec-
kých Žehrovic. Byla na-
lezena v malé pískovně 
v těsné blízkosti významné 
keltské archeologické lo-
kality půl kilometru jižně 
od Mšeckých Žehrovic. 
Je datována do 3. století 
př. n. l. Na českém území 
jde o jediný nepochybný 
doklad keltské monumen-
tální plastiky, a i v celoev-
ropských souvislostech 
jde o výjimečný nález kel-
tského umění. Skulptura 
je mimořádně zdařilým 
výrobkem umělce z doby 
železné, ze 3. století př. Kr., 
tedy z doby laténské. Vel-
mi realistická skulptura vy-
soká asi 25 cm je vyrobena 
z místní bělohorské opuky 
a zobrazuje patrně keltské-
ho druida nebo jinou vyso-
ce postavenou osobu.

A co tedy ta křečovická? 
Tzv. keltské sluníčko na-
jdeme na boční stěně kos-

tela sv. Lukáše Evangelisty 
ve Křečovicích. Prý je to 
pohanský, možná i keltský 
sluneční bůh. Dlouhá léta 
se také předpokládalo, že 
reliéf je součástí většího 
kamene, snad menhiru, na-
chází se totiž necelý metr 
nad zemí. Nebylo však 
možné to dlouho zjistit, 
protože vnější zeď koste-
la sv. Lukáše byla zvenku 

omítnuta. Jen obličejík 
s paprsky z tlusté vrstvy 
omítky vykukoval pečlivě 
vykrouženým „okénkem 
ve fasádě“.

Reliéf má průměr 32 
centimetry a je vytesán 
z tvrdé žuly. Jsou na něm 
vidět rozevřené oči, nos 
a ústa s náznakem úsmě-
vu, to vše na pozadí jaké-
hosi „slunce“, tedy kruhu 
paprsků z devíti trojúhel-
níků. Odborníci jsou z něj 
v rozpacích. Žádný podob-

ný obličejík neznají, není 
tedy s čím srovnávat a je 
proto obtížné reliéf dato-
vat. Vyskytl se i názor, že 
jde o dílo lidového umělce. 
Omšelé rysy však svědčí 
o vysokém stáří. Samotný 
kostel je také velmi staro-
bylý, první zmínka o něm 
pochází z roku 1352, ale 
dost možná je i starší.

Záhadologové dříve 
napjatě čekali, až nastane 
čas, kdy se bude na kře-
čovickém kostele opravo-
vat omítka. K této dlouho 
očekávané události došlo 
v červenci roku 2004. Příz-
nivcům českých megalitů 
přinesla prohlídka otlučené 
zdi zbavené omítky bohu-
žel nepříjemné překvapení. 
Bylo jasně patrné, že reliéf 
se sluníčkem není součástí 
zazděného menhiru. Zeď 
je postavena z mnoha men-
ších kamenů a obličejík je 
vytesán do jednoho z nich. 
Buď se jedná o malou kru-
hovou destičku, silnou jen 
několik centimetrů nebo 
o čelo kamenného válce, 
který se celý skrývá ve zdi. 
Jeho průměr je jen o málo 
větší než průměr samotné-
ho reliéfu.

Jeden z amatérských 
výzkumníků si povšiml, 
že vedle reliéfu vystupují 
z kamene zhruba vodorov-
ně dva eliptické výstupky, 
stejné jsou i v rovině svislé, 
které pod omítkou nebyly 
vidět. Celý útvar prý připo-
míná čtyřramenný keltský 
kříž starého typu se sluníč-
kem uprostřed. Ve zdivu 
kolem reliéfu byly naleze-
ny zazděné i další úlomky 

hrubozrnného granitu, po-
dobného materiálu tajem-
né plastiky. Jsou to snad 
zbytky nějakého většího, 
rozbitého kamene? Nebo 
jde o kusy starších staveb-
ních prvků, ubouraných 
při některé z přestaveb 
kostela sv. Lukáše? (Geo-

logickou jednotkou zdejší 
oblasti je středočeský plu-
ton. Ten je rozsáhlým těle-
sem hlubinných vyvřelých 
hornin, které vystupují 
na povrch. Především to je 
sedlčanský granit.)

Podle prof. Cibulky je 
těžké určit co to je, zvláš-
tě chybí znak určité doby. 
Snad jde o dílo lidového 
umělce a bude to pravdě-
podobně symbol slunce. 
(Profesor Josef Cibulka byl 
český historik umění a ar-
cheolog zaměřený na dě-
jiny církevního umění 
a středověkou archeologii, 
vysokoškolský pedagog 
a římskokatolický kněz. 
Zastával také post ředitele 
Státní sbírky starého umění 

Národní galerie v Praze.)
Kdo a proč plastiku 

do kostelní zdi umístil 
a kdy se tak stalo? Aby 
mohla být alespoň některá 
z otázek, spojených s ta-
jemnou křečovickou plasti-
kou zodpovězena, musela 
by se zbourat zeď, v níž se 

nachází. Protože však patří 
ke kostelu, stěží k tomu kdy 
dojde... V každém případě, 
když by se prokázalo, že se 
jedná skutečně o plastiku 
keltského sluníčka, byla by 
to dokonalá senzace.

A ještě na závěr. Jsme 
potomci Keltů či nikoli? 
Podle výzkumů jsou Čes-
ké země geneticky mimo-
řádně pestré, slovanské 
kořeny má 35 % populace, 
u 30 % lidí lze vystopovat 
jejich germánsko-keltský 
původ a 10 % má prapřed-
ky z řad Vikingů. Zbytek 
má například židovský 
původ, někteří lidé mohou 
hledat své kořeny v jižní 
Evropě nebo na Sibiři.

Miroslav Fiala

HISTORIE

Kominictví B+L Huskovi
Tel.: 603 825 621, 737 556 100

Revize, čištění – kontrola
Frézování – vložkování

 Stella Bižuterie 
Masarykovo nám. 154 Benešov 

Tel.: 605 252 730 

ŠIROKÝ VÝBĚR PARUK, 
příčesů a jejich ošetření 

jarní a letní klobouky, čepice 
přírodní kosmetika

Po–Pá 930–1730  So 900–1200

Koupím les, pole nebo chalupu. Pla-
tím hotově. Tel.: 773 770 753.              257/23 

 V ý k u p  s t a r ý c h  p e ř i n .  Te l . : 
606 514 445.                      258/23 

Koupím staré mince a bankovky. Tel.: 

Prodám palivové dřevo měkké 950 Kč/prms 

a tvrdé 1 800 Kč/prms nařezané a naštípané. 
Dovoz zdarma. Tel.: 773 770 753 

Sádrokartony
Martin Kadeřábek

Tel.: 723 647 097

731 476 601.         259/23 

Pronajmu dílnu 80 m2 v Osečanech, 
kotel na vytápění, 4 000 Kč/měs. + elektři-
na. Tel.: 605 344 748.         260/23

Prodám 2x použitou autobaterii 12 V, 

45 Ah, cena 700 Kč. Tel.: 732 149 464. 261/23

 P ro d á m  i n f r a s a u n u  M a r i a n a , 
cena 9 000 Kč, málo používaná. Tel.: 
723 253 961.         262/23

Prodám Škoda Fabia Combi 1,9 SDI, 
r. v. 2003. Více na tel.: 608 441 431.      263/23

Prodám jádra vlašských ořechů. Tel.: 
773 959 260.        264/23

Hledám fi rmu u které bych vykoná-
val práci jako manipulační dělník, brigád-
ně, věk 50 let. Tel.: 778 503 469.        265/23

S T Ř Í P K Y  Z  M I N U L O S T I  ( 5 )

Možná senzace na Sedlčansku? Jedná se o keltskou plastiku?

Keltské sluníčko v Křečovicích

Kostel sv. Lukáše Evangelisty v Křečovicích

Keltské sluníčko na kostele v 
Křečovicích
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Alespoň v to věřím, neboť 
by si to zasloužil, i za to, 
jak léta rozdával radost 
a bonmoty. Spisovatel, 
publicista,  moderátor, 
sběratel kuriózních hlá-
šek a věhlasný knihkupec 
Arbesova knihkupectví 
v Praze na Smíchově Vra-
tislav Ebr byl známý i zde 
na Sedlčansku. Organizo-
val setkání umělců všech 
oborů a hlavně lidiček, 
kteří mají smysl pro hu-
mor, ať to bylo v Praze, Ka-
sejovicích, na Častoboři či 
v Sedlčanech. Zúčastnil se 
také Kamýckého prášení.

Sám sebe neoznačoval 
za spisovatele, ale jen za se-
pisovatele. Byl to pohodář. 
Co jiného mu zbývalo, když 
se narodil za zcela nepoho-
dových podmínek mamince 
Františce Sívkové, vězněné 
na Pankráci. Po porodu byla 
popravena jen pro to, že 
byla sestrou Josefa Valčíka, 
člena výsadkové skupiny, 
spolupracujícího na atentá-
tu na Heydricha. Oba rodiče 
mu nacisti zabili a vyrůs-

tal coby adoptované dítě.
Snad proto si dokázal 

vážit toho, co je, co má, 
a nikdy jsem ho nezažila, 
že by si na něco stěžoval. 
Pro jeho nakažlivý optimi-
smus si dvě z jeho četných 
knížek nechávám na do-
sah ruky. Jedna se jmenuje 
Sranda po životě, kde jsou 
nejen bonmoty a citáty 
o tom, co bude po tom.

A tam konstatuje, že 
čeština je bohatá. Podle za-
městnání a způsobu života 
se pro smrt prosadila celá 
řad výrazů. Například:

Ateista: konečně uvěřil.

Básník: vypadlo mu pero 

z ruky.

Farář: rozžehnal se se 

světem.

Flétnista: zapískal na po-

slední dírku.

Fotbalista: naposled od-

kopl míč.

Fotograf: Zmizel z obrazu.

Herec: opustil jeviště.

Hodinář: došly mu hodiny.

Horník: má za sebou po-

slední šichtu.

Kuchař: dovařil.

Myslivec: odešel do věč-

ných lovišť.

Optik: zavřel oči.

Železničář: ujel mu po-

slední vlak.

A já bych dodala: Spiso-

vatel (tedy i Vráťa): řekl po-

slední slovo.

Naštěstí tu po něm máme 
kopy knih. Ta druhá, kterou 
mám na dosah, se jmenuje 
Podoby Vánoc. Mám v ní 
věnování z roku 2006: „Sr-
dečně a rád Vráťa s přáním 
viz str. 135.“ A na uvedené 
straně je například toto:

Hlavně ať jsme zdraví, 

na ostatní choroby se může-

me vykašlat.

Hlavně to štěstí, na Tita-

niku byli zdraví všichni!

Dobrá nálada nevyřeší 

všechny vaše problémy, 

ale naštve tolik lidí, že stojí 

za to si ji udržet.

Ať příští rok je lepší, než 

bude!

A já přeji vám všem, když 
vám někdy bude smutno 
a těžko, abyste si vzpomněli 
na Vráťu a na jeho přístup 
k životu.     Hanka Synková

V letním žáru na kameni 
přežije jen máloco. Natož 
když je to kámen náhrob-
ní. A tak jsme před létem 
do květináče usadili netře-
sky skalní, které, jak název 
slibuje, vydrží i na vyhřáté 
skále. Také latinský název 
tohoto rodu – sempervi-
vum – zní slibně. V překla-
du znamená stále naživu. 
Musíte uznat, že taková 
rostlinka je na hřbitov jako 
dělaná. 

Netřesky nejsou nároč-
né na zeminu. Jen by měla 
být strukturovaná, takže 
je dobré použít i kamínky 
a štěrk, aby se voda měla 
kam vsakovat a rostlinky 
při případném dešti neby-
ly přemokřené. Sáhli jsme 
tedy po tom, „co dům dal“.

Jaké bylo naše překva-
pení, když jsme zjistili, že 
dům, respektive zahra-
da, dala i semínko! A to 
si na hřbitově mezi těmi 
netřesky vzklíčilo. Bylo 
to semínko mochyně, a to 
mochyně s přívlastkem 
židovská třešeň, Physalis 
alkekengi.

Tento plevel se kupodi-
vu měl k životu, a tak jsme 
ho mezi těmi netřesky ne-
chali. Později mi někdo 
od „hřbitovních sousedů“ 
říkal, že tu kytku chodí 
okukovat. Že si mysleli, 
jestli snad tu nepěstujeme 
rajče. No tak něco společ-
ného s rajčaty by se na-
šlo – plody také obsahují 

karoten. Obě rostliny patří 
do čeledi lilkovitých.

Zmíněná mochyně se 
měla k životu i poté, co jsme 
květináč s ní převezli zpát-
ky na zahradu a na hřbitov 
místo ní dali dušičkovou 
výzdobu. Založila si na své 
typické kalichy, připomína-
jící lampiony, které po do-
zrání mívají oranžovou až 
červenou barvu. Používají 
se k aranžování. Uvnitř 
lampionů není svíčka, ale 
dozrává tam bobule, připo-
mínající třešeň.

Ačkoli v knížce o využi-
tí rostlin v lékařství stojí, že 
kvete do srpna, nám kvetla 
ještě v listopadu. Pokud by 
měla šanci dozrát, její plod 
je jedlý, chutná nasládle 
i hořce. Na rozdíl od její je-
dlejší zahraniční příbuzné 
mochyně peruánské, pře-
zdívané ananasová, která 
chutná sladkokysele, a je-
jímž plodům se říká třešeň 
inků. Obě obsahují již zmí-
něný karoten a hodně vita-
minu C (více než citrón).

Ta naše (obyčejnější) 
mochyně se používá vnitř-
ně v nálevu z patnácti až 
třiceti gramů plodů na půl 
litru vody, jako prostředek 
k vylučování solí kyseliny 
močové. Uplatní se tedy 
při onemocnění ledvin 
a močových cest, ale také 
při otocích, dně a revmatis-
mu. Pro vysoký obsah vita-
minu C se užívá také v re-
konvalescenci. Musí být 
však dostatečně zralá, ji-
nak obsahuje jako všechny 
lilkovité rostliny spoustu 
solaninu, a ten naše klou-
by zrovna nemusí. Mochy-
ně není o nic jedovatější 
než rajče nebo brambory, 
které když nejsou dozrálé, 
jsou taktéž jedovaté. 

Plody mochyní se použí-
vají také jako dekorace dor-
tů či košíčků. Zkrátka ona 
pověstná třešnička na dor-
tu nemusí být jen z třešní.

Hanka Synková

Z A P L E V E L E N Á 

Z A H R Á D K A  N E M U S Í  B Ý T 

J E N  P R O  Z L O S T  ( 2 9 )

Mochyně nás 
překvapila v čase 

dušičkovém

Vráťa se vrátil domů – do nebe

REGION Na začátku září 
tohoto roku byla spuštěna 
krajská kotlíková dotace 
v již pátém kole. Cílí na ma-
jitele starých kotlů, kterým 
by po 1. září příštího roku 
hrozila pokuta za nadlimit-
ní emise. Majitelé starých 
kotlů mohou dostat až 180 
tisíc korun na nové tepelné 

čerpadlo nebo až 130 tisíc 
korun na kotel na biomasu.

Dotaci by měla dostat 
čtyřicítka žadatelů s nízký-
mi příjmy. Žádosti by měly 
být otevřeny od 5. září toho-
to roku do posledního srp-
na roku příštího. Oprávně-
nými žadateli jsou starobní 
důchodci, invalidní dů-

chodci třetího stupně a ob-
čané pobírající příspěvek 
na bydlení. Podle náměstka 
hejtmanky Michaela Kašpa-
ra je všem ostatním zájem-
cům určen dotační pro-
gram Nová zelená úsporám 
zajištěný Státním fondem 
životního prostředí.
Olga Trachtová Hadáčková

Pátá vlna kotlíkových dotací 
pomůže nízkopříjmovým 
domácnostem 
k ekologičtějšímu topení
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 KONCERTY, 
ZÁBAVY

 Sedlčany – kult. dům
22. 11. Koncert učitelů 

ZUŠ

tradiční koncert učitelů 

ZUŠ Sedlčany, některých 

bývalých učitelů a hostů; 

18:00

23. 11. Večer barokní 

hudby

vystoupí houslista Václav 

Hudeček, violistka Kristina 

Fialová a soubor Atlantis 

Collegium; 19:30

25. 11. Ples Fitness Sedl-

čany

9. ples Fitness Sedlčany, 

k tanci a poslechu hraje Eš-

ner band, bohatý program 

a tombola; 20:00

28. 11. Za vším hledej 

ženu

hudebně-poetický pořad; 

19:30

30. 11. Benefi ční večer

benefi ční koncert pro 

domácí hospic Křídla, 

vystoupí Míša Fedorková & 

Miloš Jelen, Repete a další; 

19:00

4. 12. Keks

koncert oblíbené kapely Keks

 Sedlčany – muzeum
24. 11. Cermaque

večer při svíčkách, vystoupí 

básník a písničkář Jakub 

Čermák; 19:00

 Votice – kino
24. 11. Petr Spálený

koncert, dále vystoupí 

Miluška Voborníková & 

Apollo Band; 19:00

 Drážkov – Divadlo Hogo 
Fogo
25. 11. Jiří Schmitzer: 

Folkrockový písničkář

hudební vystoupení zná-

mého herce a písničkáře 

Jiřího Schmitzera; 19:00

 Mokřice – kult. dům
2. 12. Dětská mikulášská 

party

mikulášská diskotéka pro 

děti; 14:00–18:00

2. 12. Mikulášská zábava

taneční zábava pro dospě-

lé; 20:00

 Příčovy – zámek
2. 12. Adventní koncert

s vánočními písněmi 

a koledami vystoupí K. 

Kalvachová, E. Zdráhal a Z. 

Havlíček; 16:00

 Krásná Hora nad Vlta-
vou – kostel sv. Mikuláše
3. 12. Adventní koncert

vystoupí Andrea Kalivodo-

vá a Matěj Vaník; 14:00

 Svatý Jan – kostel sv. 
Jana Nepomuckého
3. 12. Adventní pohlazení

adventní koncert Marie 

Štefanové, Adély Macháč-

kové a Moniky Šnorberto-

vé; 16:00

 VÝSTAVY

 Sedlčany – muzeum
Sanctus Benedictus

výstava fotografi í středo-

věké architektury v muzej-

ním sklepním prostoru

80. výročí vystěhování 

Sedlčanska v letech 

1943–1945

výstava dobových materiá-

lů, fotografi í a dokumentů; 

do 26. 11.

 Sedlčany – knihovna
Zima ve fotografi i

výstava fotografi cké soutě-

že; do 6. 12

 Sedlčany – kult. dům
Krajina v obrazech

výstava obrazů Josefa 

Burkharda; od 27. 11.

 Votice – klášter
150 let SDH Votice

výstava k příležitosti oslav 

150 let od založení SDH 

Votice; do 29. 12.

 PŘEDNÁŠKY

 Sedlčany – knihovna
22. 11. Na kole k mořím? 

J(e)de to!

setkání se skupinou míst-

ních nadšenců do cyklisti-

ky; 18:00

24. 11. Současná česká 

próza: Proč ji číst?

přednáška literárního 

vědce a pedagoga Pavla 

Šidáka; 18:00

 DIVADLO

 Sedlčany – kult. dům
29. 11. Osm eur na ho-

dinu

zběsilou komedii Sébastia-

na Thiéryho uvádí Divadlo 

Metro Praha; 19:30

5. 12. Vánoční show 

Techtle Mechtle

oblíbená vánoční travesty 

show

 KINO

 Sedlčany 
24. 11. Asteroid City

americká komedie; 20:00

25. 11. Víkendoví rebe-

lové

sportovní drama, komedie; 

20:00

26. 11. Malý princ

muzikálový fi lm ZUŠ Sedl-

čany; 15:00 

1. 12. Jagna

drama; 20:00

2. 12. Jak přežít svého 

muže

česká komedie; 20:00

 SPORT

 Sedlčany – zimní stadion
22. 11. Pohárové utkání

HC Hrádek – Ševci Nový 

Knín; 18:30

25. 11. Hokejový zápas

TJ Tatran Sedlčany – HC 

Berounští Medvědi; 17:00

26. 11., 3. 12. Veřejné 

bruslení

14:00–16:00

2. 12. Středočeská vločka

mistrovská soutěž mladých 

krasobruslařů

 OSTATNÍ

 Sedlčany – knihovna 
22. 11. Hajánek

podvečerní čtení pro děti; 

17:00

24. 11. Píšu, píšeš, píšeme

odpolední program pro mla-

dé budoucí autory navštěvu-

jící 1. stupeň ZŠ; 13:00

24. 11. Pohádková babička

čtení z knihy Co napoví 

stromoví, navazuje výtvarná 

dílna Krása letokruhů; 15:00

27. 11. Pavoučí sítě

výtvarná dílna pro nejmen-

ší; 10:00

 Sedlčany – kostel sv. 
Martina a komunitní cent-
rum
24. 11. Chodíme s bezdo-

movci na kafe

tematický večer v kostele 

a komunitním centru, 

sbírka šatstva, přednáška, 

večerní kavárna a zábava 

pro mládež; 18:00

 Vysoký Chlumec – bu-
dova úřadu městyse
24.–26. 11. Vánoční 

výstava

tradiční vánoční prodejní 

výstava; 15:00–18:00, 25. 

a 26. 11. 10:00–17:00

 Sedlčany – hvězdárna
24., 25. 11., 1., 2. 12. Pozo-

rovací program 

18:00–21:00

 Sedlčany – náměstí T. 
G. M.
25. 11. Hurá na Dakar 

s MM Technology

setkání s týmem, prohlídka 

Čendy a doprovodné tech-

niky; 11:00

2. 12. Den pro dětskou 

knihu a zahájení adven-

tu v Sedlčanech

pokus o rekord Nejvíce 

lidí v kulichu s bambulí, 

rozsvícení vánočního stro-

mu, zahraje kapela Třetí 

slunce; 15:00

 Kosova Hora – kabiny 
u hřiště
25. 11. Advent klepe 

na dveře

vánoční prodejní výstava; 

13:00–16:30

 Dublovice – radnice
25., 26. 11. Vánoční výstava

tradiční vánoční prodejní 

výstava; 14:00–17:00

 Votice – klášter
29. 11. Kontrasty české 

poezie 20. století

četba básní s průvodním 

slovem v adventním duchu; 

18:00

 Petrovice – ZŠ 
1. 12. Vánoční jarmark

pořádá ZŠ a MŠ Petrovice

 Sedlčany – muzeum 
1., 2. 12. Netradiční Váno-

ce v muzeu

předváděcí dny řemesel 

spojené s vánočním prode-

jem; 9:00

 Vysoký Chlumec – před 
budovou úřadu městyse
1. 12. Rozsvícení vánoč-

ního stromu

vystoupení žáků MŠ Vyso-

ký Chlumec, zpívání koled, 

vánoční občerstvení; 16:00

 Kamýk nad Vltavou – 
u radnice 
1. 12. Rozsvícení vánoč-

ního stromu

koledy, občerstvení, punč; 

17:00

 Sedlec-Prčice – náměstí 
7. května
1. 12. Rozsvícení vánoč-

ního stromu v Sedlci

vystoupení žáků ZŠ, občer-

stvení; 17:00

 Kosova Hora – ZŠ
2. 12. Vánoční jarmark 

a dílny

pořádá ZŠ a MŠ Kosova 

Hora; 9:00–11:30

 Krásná Hora nad Vlta-
vou – kostel sv. Mikuláše
2. 12. Zahájení adventu

besídka ZŠ a MŠ Krásná 

Hora nad Vltavou; 16:00

 Sedlec-Prčice – Vítkovo 
náměstí
2. 12. Rozsvícení vánoč-

ního stromu v Prčici

vystoupení žáků ZŠ, občer-

stvení; 16:30

 Krásná Hora nad Vlta-
vou – náměstí
2. 12. Rozsvícení vánoč-

ního stromu

17:00

 Líchovy
2. 12. Rozsvícení vánoč-

ního stromu

koledy zazpívá Marie Štefa-

nová, fanfáry lesních rohů, 

ohňostroj, občerstvení; 18:00

 Petrovice – Obecní dům
3. 12. Mikulášská nadílka

akce pro děti do 10 let 

věku; 15:00

 Nechvalice – před OÚ
3. 12. Rozsvícení vánoč-

ního stromu

vystoupí Vokalistky z Chy-

šek a děti ze ZŠ Nechvalice, 

občerstvení; 16:30

 Petrovice – náměstí
3. 12. Rozsvícení vánoč-

ního stromu

zpívání koled; 17:00

 Kosova Hora – náměstí
3. 12. Slavnostní rozsví-

cení vánočního stromu

doprovodný program, 

občerstvení; 17:00

 Vysoký Chlumec – sto-
dola za OÚ
5. 12. Vysokochlumecké 

peklo

setkání s Mikulášem, andě-

lem a čerty pro děti; 16:00

 Kamýk nad Vltavou – OÚ
5. 12. Mikulášská nadílka

brána pekelná bude ote-

vřena ve sklepení kamýcké 

radnice; 17:00
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SEDLČANY/TAVERNY V ná-
vaznosti na nedávnou 
cestu delegace ze Sedlčan 
do francouzského Taver-
ny přinášíme podrobnější 
informace o hlavních pro-
tagonistech vzájemné spo-
lupráce obou měst z fran-
couzské strany – bývalém 
starostovi města Maurice 
Boscavertovi a jeho ná-
stupkyni Florance Portelli.

Město Taverny je prak-
ticky předměstím Paříže, 
nachází se v údolí Mont-
morency asi dvacet ki-
lometrů severozápadně 
od hlavního města Francie. 
Má přibližně dvacet sedm 
tisíc obyvatel, jižní polovi-
na území města je přede-
vším urbanistická, zatímco 
severní tvoří z velké čás-
ti lesoparky. Před třiceti 
lety, v roce 1993, podepsal 
za Taverny Chartu přátel-
ství tehdejší starosta Mau-
rice Boscavert a za Sedlča-
ny Jiří Burian.

Boscavert se narodil 
v Paříži roku 1942, se svou 
manželkou Anitou vycho-
val tři syny a ve volném 
čase se věnoval sportu. 
Mezi jeho zájmy patřil fot-
bal, rugby, atletika a vodní 
pólo, největších úspěchů 
ale dosáhl v basketbalu, 
který hrál na vysoké úrov-
ni. Dále se zajímal o histo-

rii, rád četl odborná díla 
a historické detektivky. 
Jeho dalším koníčkem bylo 
sbírání známek, starých 
mincí a obrazů naivních 
malířů. Profesně začínal 
jako učitel francouzštiny, 
dějepisu a zeměpisu v Ta-
verny. Od roku 1977 byl 
členem městské rady a zá-
roveň do roku 1983 prvním 
náměstkem starosty města.

Starostou Taverny byl 
Boscavert poprvé zvolen 
v roce 1989 a funkci vyko-
nával až do března 2014, 
tedy čtvrt století. Několik 
volebních období působil 
také jako krajský zastupitel 
departmentu Val-d´Oise. 
Vyznačoval se poctivostí, 
humorem a nasazením pro 
město, uznávali jej a přátelili 
se s ním i jeho odpůrci. Jako 
politik byl přesvědčeným 
republikánem a socialistou, 
jak je zřejmé i z jeho výroků: 
„Moje činnost se odehrává 

v rámci laické společnosti 

na základě vzájemného sou-

žití a ne konkurence. Našim 

úkolem je solidarita a sdílení 

mezi lidmi. Toto přesvědčení 

mě vede k tomu, že jsem so-

cialista. Narodil jsem se jako 

socialista a zemřu jako soci-

alista. Je třeba vytvořit pod-

mínky pro každého občana, 

aby žil důstojně.“

Zastupitelstvo města 

Sedlčany udělilo Maurice 
Boscavertovi v roce 2013 
čestné občanství, následu-
jícího roku dlouholetý a za-
sloužilý starosta Taveren 
ve věku sedmdesáti dvou 
let zemřel.

Do křesla starosty Ta-
verny krátce před jeho 
smrtí usedla po vítězství 
v komunálních volbách 
Florance Portelli. Cha-
rismatická, letos pětačtyři-
cetiletá Portelli se stala sta-
rostkou Taverny v dubnu 
2014, v době zvolení byla 
členkou pravicové Unie 
pro lidové hnutí a o rok 
později se stala také radní 
regionu Île-de-France. Je 
rovněž místopředsedkyní 
Asociace starostů Francie 
a byla mluvčí prezident-
ských kampaní Françoise 
Fillona v roce 2017 a Valé-
rie Pécresse v roce 2022.

Portelli se narodila v roce 
1978 v Argenteuil do rodiny 
Huguese Portelliho, profe-
sora veřejného práva a po-
litických věd na univerzitě 
Paris-Panthéon-Assas, který 
je francouzským senátorem 
za department Val-d´Oise. 
Stejně jako její otec je vystu-
dovanou právničkou a kro-
mě Paris-Panthéon-Assas 
navštěvovala také Institut 
kriminologie. Kandidátka, 
kterou vedla v komunál-
ních volbách v roce 2020 
v Taverny, zvítězila v prv-
ním kole přesvědčivým zis-
kem padesát osm procent 
hlasů, což jí umožnilo být 
znovu zvolena starostkou. 
Kromě politiky se zajímá 
také o umění, její manžel 
Juanjo Mosalini, naroze-
ný v Buenos Aires, hraje 
na bandoneon (druh kno-
fl íkové tahací harmoniky) 
a je významným představi-
telem argentinské hudební 
avantgardy v Evropě.       -bv-

Po životním socialistovi 
Boscavertovi vede dnes 
Taverny charismatická 
pravicově orientovaná 
Portelli

Bývalý starosta Taveren Maurice Boscavert a současná starostka 
Florance Portelli

V úterý 14. listopadu se v Městském muzeu Sedlčany konala před-
náška věnovaná Josefu Gočárovi (1880–1945). V pořadí třetího 
význačného architekta představil Zdeněk Lukeš, historik architek-
tury. Foto: Pavel Žak

KRÁSNÁ HORA NAD VLTA-

VOU Již tradičně patří listo-
padový sváteční den v měs-
tečku drakiádě, kterou 
pořádají místní sokolové. 
Od jedné hodiny odpolední 
se 17. listopadu proháněla 
vzduchem u vodárny více 
než desítka draků.

Skupinky s draky přichá-
zely asi hodinu. Střídavě 
draci vzlétali, ale také se ří-
tili střemhlav k zemi. Jeden 
se zamotal do větve stromu 
a majitelé už ho ven nedo-
stali. Jedna ztracená tyčka 
byla nahrazena větví stro-
mu, jiná celým novým dra-
kem narychlo zakoupeným 

v jednom z místních obcho-
dů. Jeden drak uletěl a do-
honil ho rychlý tatínek. Dal-
ší, který se větrem vyškubl 
z ruky, se naštěstí zachytil 
na drátěném oplocení vo-
dárny. Jediným drakem, 
kterého se do vzduchu do-
stat vůbec nepodařilo, byl 
nakonec sokol samotných 
organizátorů.

P ř í t o m n í  s e  h ř á l i 
u ohně, ale také svaře-
ným vínem a děti čajem. 
Protože byl vítr opravdu 
studený, sešlost se rozešla 
už asi po dvou hodinách, 
kolem čtvrté.
Olga Trachtová Hadáčková

Vítr draky bral
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SEDLČANY Ještě to není tak 
dlouho, co se v B skupině 
dlouhodobého pohárové-
ho turnaje hobby hokejis-
tů na samém dně tabulky 
krčil s pouhými dvěma 
body Miličín. To ale dnes 
už neplatí. Hráči z České Si-
biře v posledních týdnech 
pořádně zabrali, vyhráli 
hned tři utkání za sebou 
a minulý týden se po vítěz-
ném duelu s novoknínský-
mi Ševci vyšvihli na osmé 
místo jedenáctičlenné ta-
bulky. Černého Petra pře-
nechali svému poslednímu 
soupeři.

Ve skupině A svedli 
celkem vyrovnané bitvy 
hokejisté Chlumu s Kře-
penicemi, a také Štětko-
vice s týmem AHC Nový 
Knín. Stará garda sice 
vedla po první třetině 3:0, 
ale v prostřední části hry 
si nechala nasypat hned 
čtyři branky a vítězství si 
tak musela pojistit až v zá-
věrečném dějství. Výrazně 
opět zvítězila mužstva Sá-
zavy, Obecnice, a nakonec 
vyhrály přesvědčivě i Zví-
rotice. 

Kňovice – 
Zvírotice 1:8 (1:2, 
0:2, 0:4)

Docela dlouho ale vět-
šinou marně bušily na za-
vřená vrata Kňovic. Při-
tom se chlapci od vody 
ujali vedení už ve 26. 
vteřině hry zásluhou Mi-
roslava Čermáka poté, 
když se celá pětka hned 
po rozehrání ve středo-
vém kruhu natlačila před 
brankáře Kňovic. Zvíroti-
ce i nadále hrály převáž-
ně před brankou svého 
soupeře, avšak svůj dru-
hý gól daly až čtyři a půl 
minuty před první siré-
nou. Jeho autorem byl 
Jindřich Heran. Uplynuly 
však další dvě minuty, 
kdy se ocitl zcela sám 
před ležícím brankářem 
na ledě Pavel Pilousek 

a pohotově střelou „pod 
víko“ dal kontaktní gól. 
Kňovické hokejisty sní-
žení povzbudilo. Sice 
i nadále byli pod stálým 
tlakem, ale hráli pozorně 
v obraně a snažili se vy-
rážet do brejků. Nejne-
bezpečnější z nich se jim 
povedl v 7. minutě pro-
střední části hry, kdy na-
jížděli hned tři hráči Kňo-
vic na jediného obránce 
Zvírotic. Favorit přidal 
svůj třetí gól díky Václavu 
Doležalovi tři a půl mi-
nuty před druhým klak-
sonem a vzápětí zvýšil 
na 1:4 Jiří Chlasták. Třetí 
třetina už byla jednoznač-
ně v režii Zvírotic. Třikrát 
za sebou se trefil Jindřich 
Heran a poslední osmý 
gól dal Hynek Tylich.

Výsledky 
Skupina A:  Chlum–

Křepenice 2:4, Štětkovice 
– AHC Nový Knín 7:4, Sáza-
va–Vršovice 10:2, Příčovy–
Sázava 0:5 kontumačně, 
Vršovice–Obecnice 0:14, 
Kňovice–Zvírotice 1:8, 
AHC Nový Knín – Chlum 
2:7. První Sázava má po je-
denácti utkáních plný po-
čet jedenácti bodů, o dva 
body zpět jsou druhé Zví-
rotice a o další čtyři třetí 
Štětkovice. Stará garda ale 
měla v době naší uzávěr-
ky jeden zápas k dobru. 
Poslední dvanácté zůstává 
dvoubodové Domino.

Skupina B: Ševci Nový 
Knín – Miličín 2:6, Votice–
Štětkovice B 6:4, Daleké 
Dušníky – Solopysky 3:0, 
Medvědi–Neveklov 3:8, 
Štětkovice B – Rybníkáři 
5:3. Po devíti zápasech se 
do čela tabulky posunul 
s dvanácti body Neveklov 
a stejný počet jich nasbíral 
i druhý Hrádek. Jediný 
bod ztrácejí třetí Daleké 
Dušníky. Na poslední mís-
to klesli šestibodoví no-
voknínští Ševci.

David Myslikovjan

Arsenal Benešov-
Sedlčany – Sparta 
Praha 10:0 (4:0)
SEDLČANY V devátém kole 
2. futsalové ligy skupiny 
západ se v pátek 17. listo-
padu střetli sedlčanští hrá-
či na domácí palubovce 
s pražskou Spartou a doká-
zali jí nastřílet deset branek. 
Utkání se hrálo ve sportov-
ní hale gymnázia před ne-
obvyklou diváckou kulisou, 
protože fanoušci se na tri-
bunu skoro nevešli. Přišlo 
se jich podívat rekordních 
263, a tak není divu, že se 
v této sezóně jedná o nej-
vyšší diváckou účast ve 2. 
futsalové lize. 

Arsenal podal solidní 

výkon a úvodní aktivitou si 
brzy zajistil dvoubrankové 
vedení. Soupeř dorazil se 
šesti hráči do pole, podařilo 
se mu poté srovnat hru a byl 
velice důstojným protivní-
kem, jenom bez patřičné 
koncovky. Domácí obrana 
byla konsolidovaná, několik 
pokusů soupeře bylo zblo-
kováno a za obranou navíc 
chytal pozorný gólman Dře-
vojan. Jednou mu také po-
mohla tyč. V závěru první 
půle přišly další dvě pojist-
ky. Po změně stran se hosté 
snažili o zkorigování vý-
sledku, často hráli i power-
-play s gólmanem v poli, 
ale Arsenal jim nedovolil 
skórovat. Sám přidával dal-
ší trefy, po hezkých akcích 

často i do prázdné branky, 
proměnil rovněž penaltu 
a v poslední minutě stihl 
dokonce desítku.

Sestava: Dřevojan–Čipe-
ra (0+1), Matoušek (3+0), 
Pecka (3+1), Hušek, který 
je novou posilou (1+2), No-
votný (2+0), Jakub Kouklík 
(0+1), Josef Kouklík mladší 
(0+1), Řehák (1+0).

V tabulce je Arsenal 
po devíti kolech čtvrtý 
s osmnácti body a ztrácí 
pouhé tři body na vedou-
cí tým FTZS Liberec B 
a dva na druhé pražské 
Bohemians. Další utkání 
futsalisté sehrají v hale 
gymnázia v sobotu 2. pro-
since od 17 hodin. 

David Myslikovjan

SEDLČANY Nejmladší sedl-
čanští stolní tenisté se v le-
tošní sezóně téměř neza-
staví zejména proto, že se 
jako hosté účastní přeboru 
žactva okresu Benešov. 

Jedná se o soutěž družstev 
pro hráče od roku naroze-
ní 2007 a mladších, která 
je určena zejména začínají-
cím dětem.

V konkurenci šesti týmů 
si po třech kolech kluci ve-
dou výborně. Se třemi vý-
hrami se dělí s týmem TJ 
Kavalier Sázava o první mís-
to. Novým hráčům v týmu 
předává zkušenosti jeho 
nestarší člen Ondřej Král. 
„Další porcí jsou regionální 

bodovací turnaje jednotlivců 

v Příbrami, kterých je pláno-

váno pro tuto sezónu celkem 

osm plus závěrečný TOP pro 

osm nejlepších, a samozřej-

mě okresní přebory,“ vysvět-

luje trenér mládežníků, třeti-

ligový hráč Radovan Faktor. 

„Na těchto turnajích se nově 

hraje skupinovým systémem 

podle výkonnosti, přičemž 

vítěz postupuje do vyšší sku-

piny, kde získává více bodů.“ 
Na prvním turnaji se 

to povedlo hned dvěma 
hráčům TJ Tatran Sedlča-
ny. Tadeáš Faktor ovládl 
skupinu B a František No-
vák zvítězil ve skupině C. 
Úspěšní byli také ostatní 
členové týmu. Druhou 
příčku vybojovali Dominik 

Stibor (skupina B) a Ště-
pán Padevět (skupina C). 
Na třetím místě skončil 
David Hejduk (skupina B). 
V nejvýkonnější skupině 
A skončil Ondřej Král pátý. 
Neméně dobře si vedli 
všichni na druhém turnaji 
v konkurenci sedmadva-
ceti dětí. V nejvýkonnější 
skupině skončil Ondřej 
Král druhý a Tadeáš Faktor 
čtvrtý. Ve skupině B byl Da-
vid Hejduk druhý a Franti-
šek Novák třetí. Skupinu C 
vyhrál Lam Nguyen.

„Naši nejzkušenější doros-

tenci Vojtěch Matuška a Ka-

mil Nguyen se v letošní sezó-

ně účastní Středočeské Open 

Tour mládeže, což je systém 

turnajů Středočeského kra-

je, kam si účast vybojovali 

díky výsledkům v regionu 

Příbram. Hraje se stejným 

systémem na skupiny podle 

výkonosti. Vojtěch Matuška 

si na minulém turnaji vybo-

joval postup do skupiny B, 

což je druhá nejvyšší z devíti. 

Oba hráči nastupují pravidel-

ně za naše céčko v regionál-

ním přeboru I. třídy. Vojtěch 

si již dva celé zápasy zahrál 

i za béčko krajský přebor II. 

třídy, kde také již bodoval,“ 
dodal Faktor.

David Myslikovjan

Nejmladší stolní tenisté 
získávají první ostruhy

V hokejovém souboji 
posledních dvou týmů 
tabulky dominoval 
Miličín a předal černého 
Petra svému soupeři

Nejmladší stolní tenisté Sedlčan David Hejduk (zleva), Tadeáš 
Faktor, Štěpán Padevět, Dominik Stibor, Ondřej Král, Lam Nguyen 
a František Novák

Futsalisté deklasovali pražskou Spartu 
před rekordní diváckou kulisou
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SEDLČANY V suterénu kul-
turního domu se v neděli 
19. listopadu představili sou-
peři ze Zvole. Los přisoudil 
stejného soupeře jak týmu 
A v krajské soutěži, tak 
týmu B v regionální soutěži.

Medvědi Zvole přijeli 
včetně své hvězdy Vojtě-
cha Straky, jak si před zá-
pasem přál i Roman Šimák, 
který tuto sezónu hájí první 
šachovnici. Dá se to přirov-
nat k svátku, jaký zažívají 
například fotbalisté Slavie 
nebo Sparty Prahy, když 
se v poháru mohou střet-
nout s Barcelonou nebo 
jinými velkokluby. Na dru-
hé šachovnici bojoval 
Ondřej Hlaváček, na třetí 
Miroslav Kamlach, na čtvr-
té Pavel Vohnout. Na páté 
absentoval Jan Sadil, tak 
se na ni posunul Petr Pavlí-
ček, následovaný Petrem 
Havelkou. Na sedmé na-
stoupil Antonín Mandovec 
a na osmé Tomáš Kurinec.

Po úvodních minutách 

se rozhořel zajímavý boj se 
spoustou zápletek. Na šesté 
šachovnici vznikla architek-
tura pozice, která by mohla 
dostat název Rybáček-
-Havelkův minimalismus. 
V této výstavbě se lépe zori-
entoval domácí hráč a jako 
první zapsal výhru. Ná-
sledovala korektní remíza 
na sousední páté šachovni-
ci. Hosté vyrovnali na první 
šachovnici, kde mezinárod-
ní mistr Straka potvrdil své 
kvality. Vedení domácím 
vrátil Antonín Mandovec. 
V době, kdy se blížila ča-
sová kontrola, hosté opět 
vyrovnali výhrou na druhé 
šachovnici. Po ní dokonce 
překlopili skóre na svou 
stranu výhrou na osmém 
stole. V dramatickém závě-
ru uplatnil své zkušenosti 
výhrou Miroslav Kamlach 
a remízu 4:4 zachránil Pavel 
Vohnout, když se mu poda-
řilo ubránit špatnou pozici.

Sedlčany B vedli nad 
Zvole B po rychlé výhře 

Jiřího Mandovce a remí-
ze Františka Kváči. Výhra 
Václava Vrzala přiblížila 
zisk všech bodů. Nicméně 
soupeři se nevzdali a do-
kázali vyhrát zbývající dvě 
partie, čímž vyrovnali skó-
re na konečných 2,5:2,5.

V Jílovém u Prahy se 
hrál druhou listopadovou 
sobotu třetí turnaj regionál-
ní žákovské ligy a sedlčan-
ští hráči se opět neztratili. 
Ota Jindrák získal bronzo-
vou medaili v turnaji C se 
ziskem 5 bodů. Stejných 
pět výher vyválčil Pavel 
Novotný, ale horší pomoc-
né hodnocení jej odsunulo 
na 6. místo. Jen o půl bodu 
méně získaly Alžběta Jin-
dráková a Eliška Šťastná 
a seřadily se na 10. a 11. 
místě. V turnaji B bral za 5 
bodů 5. místo Matěj Zeman 
a neztratili se ani 17. Adam 
Pejřimovský a 19. Šimon 
Šťastný. V turnaji A stateč-
ně bojovala Lenka Kváčová 
a končila na 16. místě.    -pv-

KOLÍN/STĚŽERY V osmém 
a devátém kole 3. ligy stol-
ních tenistů skupiny C če-
kaly hráče Tatranu o uply-
nulém víkendu v hernách 
soupeřů dva celky z čela 
startovního pole, a vzhle-
dem k tomu, že v týmu 
hostí tentokrát chyběl Ra-
dovan Faktor, dalo se če-
kat, že bodový zisk nebude 
nijak značný. Stolní tenisty 
ale sobotní porážka nijak 
neovlivnila, a pokud ano, 
tak pozitivně, protože v ne-
děli zabojovali a vyhráli.

ST Euromaster 
Kolín – Tatran 
Sedlčany 10:2

Nezodpovězenou otáz-
kou už zůstane, zda pokud 
by Faktor v Kolíně nastou-
pil, byl by konečný výsle-
dek o poznání jiný. Vždyť 
i jindy obvykle vítězný Pej-
ša ve dvouhrách dokázal 
vyválčit jediný bod. Druhý 

přidal ve čtyřhře Drechsler 
s Kocurou. Pejša společně 
s Kauckým, který nahra-
dil Faktora, prohrál svoji 
čtyřhru v pětisetové bitvě.

TJ Sokol Stěžery 
– Tatran Sedlčany 
6:10

Také nedělní čtyřhry 
skončily nerozhodně, když 
Pejša s Kauckým vyhráli 
se ztrátou jediného setu 
a Drechsler s Kocurou ne-
získali ani jeden. Ve dvou-
hrách bylo důležité, že se 
k Pejšovi přidali i ostatní 
hráči a také začali sbírat 
body. Proto se utkání pro 
Tatran vyvíjelo celkem 
příznivě. Hosté vedli 4:7, 
poté 6:9 a rozhodující de-
sátý bod přidal na kon-
to hostí Drechsler, který 
v poslední dvouhře celého 
mače ztratil jenom jeden 
set. V singlech získal čtyři 
body Pejša, po dvou při-

dali Drechsler s Kocurou 
a jeden vybojoval Kaucký. 
S bodovou žatvou tedy 
mohli být nakonec hráči 
Tatranu spokojeni, proto-
že jim vynesla čtyři body 
a třetí místo ve dvanácti-
členné tabulce s malým od-
stupem na vedoucí Kolín.

V dalším dvoukole sou-
těže si stolní tenisté Tatra-
nu zahrají na domácí půdě 
v malé hale gymnázia. 
V sobotu 2. prosince přiví-
tají tým DTJ Hradec Králo-
vé a v neděli 3. prosince TJ 
Sokol PP Hradec Králové 
D. Sobotní utkání začne 
ve 14 hodin a nedělní v 10 
dopoledne.

David Myslikovjan

Šachový dvojboj se 
Zvole skončil smírem

Stolní tenisté zůstali 
v kontaktu s čelem tabulky

HC Příbram B – 
Tatran Sedlčany 
5:4 (2:0, 1:2, 2:2)
PŘÍBRAM V 11. kole krajské 
soutěže se utkali hokejisté 
Tatranu v neděli 19. listopa-
du s prvním týmem tabul-
ky na jeho ledě, a možná 
ho tak trochu překvapili, 
protože měli na dosah 
remízu v normální hrací 
době. Chybou v samém zá-
věru mače se o ni nakonec 
připravili.

„Do zápasu jsme šli 

s tím, že nemáme co ztra-

tit, protože jsme věděli, že 

soupeř je hodně kvalitní,“ 

uvedl po návratu do Sedl-
čan trenér Karel Pospíšil. 
„Snažili jsme se nedělat 

chyby, ale nedařilo se nám 

to, a tak se už začátek utká-

ní pro nás nevyvíjel dobře. 

Hlavně jsme měli hodně vy-

loučených.“ 

Domácí hokejisté se 
ujali vedení v čase 9.54, 
po dvou a půl minutách 
přidali svůj druhý gól 
a ve druhé třetině od po-
loviny pětatřicáté minuty 
hry vedli už 3:0. Teprve 
potom se dostali ke slovu 
hosté, a to tak, že dokon-
ce začali mocně dotaho-
vat. „Druhá třetina už byla 

vyrovnanější. Snažili jsme 

se nepropadat v obraně 

a hlídali si, aby soupeř 

nechodil do přečíslení. 

Ani třígólová ztráta nás 

nepoložila, začali jsme 

hrát více dopředu, dobře 

jsme napadali a soupeři 

to začalo dělat problém,“ 
popsal další fázi utkání 
sedlčanský trenér. V čase 
35.42 snížil na 3:1 Lukáš 
Petržílka a v čase 38.54 
vstřelil Libor Bém dokon-
ce kontaktní branku. Ten-
to útočník hostí navíc na-
pálil tyčku, a také domácí 
díky zvýšené aktivitě ho-
kejistů Tatranu začali být 
vylučováni.

Ve třetí třetině na za-
čátku 43. minuty srovnal 
Lukáš Petržílka na 3:3, 
hra byla nadále vyrov-
naná, jenomže po chybě 
hostí se v čase 47.34 do-
mácí opět dostali do ve-
dení. Na tuto branku ještě 
stačil odpovědět v čase 
50.58 Filip Černý, ale po-
tom přišla osudná před-
poslední minuta, kterou 
popsal trenér Pospíšil 
takto: „Po našem vyrov-

návacím gólu jsem euforii 

hráčů brzdil a říkal jim, 

aby nebláznili a nehrnu-

li se dopředu, aby spíše 

čekali na chybu soupeře. 

Docela jsme to dodržo-

vali, ale na konci třetiny 

jsme nedokázali vystří-

dat, ačkoliv na to čas byl, 

a po vyhraném buly jsme 

letěli dopředu, špatně ro-

zehráli a v tu chvíli nám 

soupeř na naší obranné 

modré sebral puk, při-

šla jedna střela, druhá 

a po třetí padl gól. Že jsme 

soupeři nabídli tuto šanci, 

mě hodně mrzelo. Zkusi-

li jsme hru bez gólmana, 

ještě si nějakou šanci vy-

tvořili, ale potřetí se nám 

vyrovnat už nepodařilo.“

Ve 12. kole soutěže se 
hokejisté Tatranu utkají 
na domácím ledě v sobotu 
25. listopadu s Berounem. 
První buly rozhodčí vhodí 
v sedmnáct hodin.

David Myslikovjan

Hokejisté proti 
lídrovi tabulky sahali 
po bodu, rozhodující 
gól dostali sto vteřin 
před koncem utkání

Sedlčany, Tyršova 138

Po–Pá 800–1700

       So 800–1130

www.asimina.cz

čaje, koření, rakytníkové 
dobroty, ovoce v alkoholu, 
sušené plody, šťávy, sirupy, 
medoviny a další výrobky

OBCHOD S ČAJI, KOŘENÍM A PŘÍRODNÍMI POCHOUTKAMI
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Školství bylo pro všechny 
dosavadní vlády prioritou. 
Jedině skvělí konstruktéři, 
lékaři, zemědělci, ale i eko-
nomové, právníci a všichni 
vysokoškolsky a středoškol-
sky dobře vzdělaní lidé jsou 
ve společnosti zárukou bu-
doucí prosperity.

Zaslechl jsem názor, 
že na školství lze ušetřit 
zrušením malých škol. To 
není žádná novinka, před 
dvaceti lety byla minist-
ryní školství ve Špidlově 
vládě mladá právnička Pet-
ra Buzková. Její zkušenosti 
se školstvím byly asi tak 
na úrovni studentky práv. 
Místopředsedou a sou-
časně ministrem vnitra, 
pak dokonce premiérem 
byl Stanislav Gross. Jeho 
životní zkušenosti pochá-
zely z práce u dráhy. Mla-
dá paní Buzková si jistě 
dala poradit od každého 
a ekonomicky jí připadalo 
zrušení malých škol velice 
rozumné. Snad do té doby 
ani nevěděla, že jsou u nás 
někde tak malé školy, kde 

se učí pár dětí a učitelka je 
zaplacena podle stejných 
tabulek jako ve městě.

Tenkrát jsem se zapojil 
do diskuse s argumenty 
proti zrušení škol podle 
počtu žáků. Přece každá 
obec by měla usoudit, na-
kolik bude bez školy ještě 
normální, zda ji může po-
strádat. A malé děti, zvyklé 
na své prostředí, by najed-
nou spěchaly autobusem 
do blázince mezi stovky 
neznámých dětí. Jistě i ar-
gumentů pro se našlo dost, 
ale bylo třeba v klidu zvá-
žit, čemu dát přednost.

Tenkrát navrhoval Sta-
nislav Gross zdanění pros-
titutek, když asi zjistil, 
kolik berou v těch objek-
tech s červenou lucernou. 
Troufl  jsem si tedy tenkrát 
ve svém příspěvku v MF 
poznamenat, že když jde 
o peníze a ta malá škola 
není produktivní, stačí 
pár úprav plus ta lucerna 
a objekt ztrátový nebude… 
Možná, že to zabralo.

Vladimír Roškot

Malý zakrslý králíček běhá 
po Petrovicích již nějakou 
dobu. Je chytrý a ve vý-
borné kondici. Kde se vzal, 
nikdo pořádně neví. Snad 
někomu utekl, nebo přijel 
s červnovou poutí a v Pe-
trovicích si to natolik ob-
líbil, že už v krásné obci 
zůstal. Aby ne, občanská 
vybavenost je zde vysoká 
a tráva chutná. 

Potkat ho je možné kde-
koliv. Někdy v zámeckém 
parku, občas si zasko-
čí i do budovy obecního 
úřadu. Jindy pro změnu 
naslouchá pod lavičkou 
vedle lékárny rozhovory 
seniorů. Za to si často vy-
slouží malý dárek, tu po-
loženou mrkvičku, jindy 
kousek tvrdého chleba. 

Poslední informace uvá-

dějí, že králíček s krycím 
jménem Bobina dokonce 
nosí štěstí tomu, kdo ho 
zahlédne. Tak až budete 
v Petrovicích, pořádně 
se rozhlédněte, třeba vás 
čeká hezký a úspěšný den. 

Sabina Motrincová

Už je tomu dávno, kdy jsme 
poprvé slyšeli tuto písničku 
s chytlavou melodií v podání 
Spirituál kvintetu. A slýchá-
me ji znovu a znovu při vý-
znamných příležitostech, 
jako při státním svátku 17. 
listopadu minulý týden. 
V roce 1939 pozitivní vývoj 
v zemi skončil, a to na straš-
ně dlouhou dobu, do roku 
1989. Tedy od mého naroze-
ní do mých padesátin.

Brzy po devětaosmde-
sátém jsem zaslechl „tak 
za tohle jsem klíčema ne-
zvonil“. Samozřejmě, že sny, 
představy a přání jsme měli 
každý jiné. Ne všichni touží 
po úplné svobodě, protože 
se náhle musí více starat 
sami o sebe, což si žádá in-
formovanost a schopnost 
samostatného myšlení. Ani 
k jednomu nás totalita ne-

motivovala. Jiní si naopak 
řekli, že vše je dovoleno 
a predátorsky se bez otálení 
vrhli za kořistí. Poctivě nebo 
také ne…

A tak jsme se za 34 let 
doklopýtali do stavu bližší-
ho aspoň některým západ-
ním zemím, kde si dokázali 
demokracii dlouhodobě 
udržet. A stále se zpívá „Jed-
nou budem dál“. Jak se tam 
dál dostaneme? Někdo nás 
popoveze, popostrčí nebo 
zůstaneme na zadku a ko-
nečně zvolíme kouzelníka, 
který to sám všechno tento-
krát opravdu zařídí? Už brzy 
po sametové revoluci se vžil 
pocit, že je vlastně hotovo, 
vše půjde samo a za chvíli 
předhoníme Rakousko. Ale 
co u nás bylo jen těch vnitř-
ních zadlužení v podobě 
kouřících továrních, teplá-

renských a elektrárenských 
komínů, kanalizačních od-
padů bez čističek, leckde 
technologií z 19. století atd. 
A navíc stát bez surovin bu-
doval za totality hlavně těž-
ký průmysl… 

Z tohoto stavu bylo mož-
né pokročit, kdyby se vláda 
po sametové revoluci pustila 
odvážně do tvrdé práce bez 
slibů (leda snad „pot, krev 
a slzy“), jako Japonci po pro-
hrané válce, když například 
vybudovali tolik úspěšných 
automobilek. Tu naši mu-
seli zachránit Němci, aby 
nenásledovala Jawu a další 
podniky neschopné nové 
konkurence. Naštěstí jsou 
lidé, kteří jdou svou cestou 
v duchu Baťova kumštu. A to 
je ta cesta. 

Potom budem dál. Jed-
nou.            Vladimír Roškot

Přečetl jsem si názory našich 
dvou exprezidentů. Ač s Mi-
lošem Zemanem a Václavem 
Klausem v lecčems nesou-
hlasím, obou si velmi vážím 
pro jejich inteligenci, vzděla-
nost a zkušenosti. Jestli nám 
odkaz sametové revoluce 
někdo ukradl nebo ne, to se 
neodvažuji posuzovat.

S čím souhlasím, a souhla-
sil jsem vždycky, je preferen-
ce férové soutěže hodnotově 
vyprofi lovaných stabilních 
politických stran před amorf-
ními hnutími. Máme tu zastu-
pitelskou demokracii, takže 
jako volič hledám stranu, kte-
rá nejlépe reprezentuje moje 
postoje. Jenže jak ji najít, 
když všichni si myslí všech-
no? Názorově elastická hnutí 
mezi sebou soutěží o hlasy 
komerčním marketingem. 
Kdo si zaplatí největší a nej-
lepší tým profíků na prů-
zkumy, kampaně, komuni-
kační strategii a osobní PR, 
ten vyhrává. Není divu, že 
si všechno tohle umí zajistit 

miliardáři jako Andrej Babiš 
a Tomio Okamura. Havlova 
původní romantická myš-
lenka nepolitické politiky se 
v praxi projevuje zcela nero-
manticky.

Sdílím i zklamání nad do-
savadním výkonem vlády. 
Jako její volič jsem čekal víc, 
přestože jsem nečekal mno-
ho. Ideově se nejsilnější ODS 
nevzdaluje svým zásadám, 
ale nedokáže je uskutečňo-
vat. A nevím, jestli je více 
na vině nesourodý slepenec 
příliš mnoha hráčů anebo 
sázka na špatné koně, co se 
týká konkrétních osobností 
vybraných do vlády.

Poslední ve mně rezonu-
jící postoj je poměrně ostré 
vymezení proti zelené poli-
tice, která na sebe nabaluje 
další témata. Mám přírodu 
rád, vážím si jí a chovám 
se k ní s úctou. Stejně tak 
respektuji ženy a všechny 
možné menšiny. Jsem velmi 
tolerantní člověk bez před-
sudků. Tak proč mi tak vadí 

vynucování stále nových 
pravidel? Měla by jít naproti 
ochraně přírody a respektu 
k ženám a menšinám. Přes-
to ve mně další nové zákazy 
a povinné kvóty vyvolávají 
svíravý pocit nesvobody.

17. listopad 1989 změnil 
naše životy k lepšímu. Kdo 
touží po všeobjímající dusivé 
náruči totalitního režimu, má 
na světě dost zemí, kam se 
může za svým snem odstěho-
vat. Musíme si však svobodu 
a demokracii bránit, zejména 
před lidmi, kteří přicházejí 
jménem nějakého velkého 
Dobra konat spravedlnost. 
Nejlepší svoboda je tvořena 
miliony malých nezávislých 
životů navzájem propoje-
ných na základě společných 
hodnot a dobrovolnosti. 
Svoboda plošně plánovaná, 
organizovaná a vynucovaná 
shora je totiž totalita ve sva-
tebních šatech, která pod 
bílým závojem neukrývá nic 
jiného než touhu po moci.

Bohumil Vohanka

P O Z N Á M K A

Malé školy

F O T O G L O S A

Bobina údajně nosí štěstí

Petrovický maskot králíček 
Bobina u domova seniorů

Ukradená revoluce
K O M E N T Á Ř

G L O S A

Jednou budem dál
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